
V pátek začíná Svatobarborská sbírka
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4000 kapříků od bývalé elektrikářky z OKK
Jana Tomášová dělala na zakázce pro Nadaci OKD, která podporuje jejího charitního zaměstnavatele na Alexandru 

OSTRAVA – Zaměstnanci všech partner-
ských firem Nadace OKD mají od dneš-
ního dne možnost přispět na Svatobar-
borskou sbírku, která pomůže dětem 
i hendikepovaným lidem. Mohou si pří-
mo ve svých společnostech koupit roz-
tomilé keramické kapříky nebo poslat 
osobní dar na sbírkový účet. 

Mnozí zaměstnanci OKD i dalších firem 
na charitu přispívali i dříve, tentokrát mají 
příležitost pomoci „svým“ organizacím. 
První z nich je Občanské sdružení svatá 
Barbora, kam dlouhodobě putují i peníze 
z šachťáků nebo darů hornických kolek-

tivů. Druhá část výtěž-
ku půjde sdružení Dítě 
s diabetem, které zvítě-
zilo v anketě na interne-
tových stránkách Nadace. 
Sbírka zároveň pomůže i Charitě 
svatého Alexandra, v jehož chráně-
né dílně v prostorách bývalého dolu 
kapříky vyráběli.

Na šachtách kolem poledne
V každé firmě se kapři prodávají jiným 
způsobem, vždy podle pokynů na spe-
ciálních plakátech. Na šachtách, 

koksovnách a v prosto-
rách ředitelství OKD 

budou prodej zajišťovat 
dobrovolníci – studen-

ti petrovické školy Dakol 
– v pátek 4. prosince. „Studenti 

budou na recepcích a vrátnicích 
zhruba od 11 do 14.30,“ upřesni-

la koordinátorka sbírky Zuzka Ma-
cháčková.

    Třicet i více
Kapr bude stát třicet korun, ale zá-

jemci mohou přispět i více. „Pe-

níze se dají navíc posílat až do 22. pro-
since na speciální účet. Jeho číslo najdete 
na této stránce i na webu www.nadaceo-
kd.cz,“ dodala Macháčková. Zprávy o prů-
běhu sbírky a první přehledy, kolik se kde 
vybralo peněz, zveřejníme za týden.
 Vladislav Sobol

OSTRAVA – Desítky hodin nejen 
v dílně na bývalé šachtě Ale-
xandr v Kunčičkách, ale také 
u sebe v Zábřehu strávila Jana 
Tomášová (49) nad kapříky 
pro „Svatobarborskou sbírku“. 
Za čtyři týdny jich někdejší 
provozní elektrikářka z OKK 
vymodelovala, ozdobila, na-
malovala a vypálila rovné čtyři 
tisícovky. Co kus, to originál!

„Původně jsem nevědě-
la, pro koho ta zakázka je. 
Teď mě moje úsilí těší dvoj-
násob, když je to pro nada-
ci od OKD. I já jsem u OKD 
pracovala,“ prohlásila Tomá-
šová. Na koksovně Šverma 
v Přívoze má odpracováno 
od roku 1979 přes dvacet let. 
Dělala elektrikářku se zamě-
řením na slaboproud, kterou 
se svého času ostatně vyučila. 

„Po úrazu jsem v podniku 
skončila. Ke keramice jsem se 
pak dostala v soukromém fi l-
movém studiu,“ pokračovala 

s tím, že její „dekorace“ byly 
využity například v animo-
vaných snímcích bratislav-
ské televize. Avšak ani kari-

éra u fi lmařů netrvala věčně, 
a tak vzala za vděk nabídkou 
z Charity sv. Alexandra. A je-
jím partnerem je NOKD.

„Pan ředitel Pavel Folta 
mi vyšel nesmírně vstříc. 
Zařídil mi dílnu se vším vy-
bavením včetně hrnčířského 

kruhu a pece na vypalová-
ní,“ uvedla Tomášová. Mě-
síčně z jejích rukou „vzejde“ 
keramiky za deset až patnáct 
tisíc korun. Jejím prodejem 
si při různých příležitos-
tech charita přilepšuje. Díla 
v několika velikostech jdou 
na odbyt.

„Dělala jsem i sovy pro 
domov důchodců či kvě-
tináče pro jedno zahrad-
nictví. Kapříci patřili ale 
k největším zakázkám. 
Když jsem nestíhala, po-
máhala mi s jejich malová-
ním sekretářka z charity,“ 
dodala s tím, že motiv ryby 
má ze své hlavy. O nároč-
nosti práce svědčí to, že 
jen modelování stovky 
kusů z hlíny jí zabralo tři 
hodiny. Radek Lukša

Číslo sbírkového účtu:
342342342/0800

Jana Tomášová v charitní dílně na bývalé šachtě Alexandr.Takových kapříků do Svatobarborské sbírky je čtyři tisíce.

Peníze na vzdělání dětí z „Barborky“
Nečekaný příspěvek vylepší rozpočet 
sdružení v roce krize, sponzory zastoupí 
pracovníci OKD i spřízněných fi rem

OSTRAVA – Občanské sdružení svatá Barbora 
(OSSB), která se stará o vzdělávání, volný čas 
i zdravotní péči hornických sirotků, letos kvůli 
krizi ztratilo některé sponzory. Příspěvek z veřejné 
sbírky proto bude pro pokladnu sdružení vítaným 
příjmem.

„Zatímco darů jsme letos kvůli krizi dostali 
méně než obvykle, naše pomoc byla větší než loni. 
Dětem jsme například nově hradili některé nové 
příjmy, které souvisejí se vzděláním. Jsme rádi, že 
nám Nadace OKD převede polovinu výtěžku sbírky, 
hodit se bude každá koruna,“ řekl místopředseda 
OSSB Josef Hoďák z Dolu Karviná.

Děti i maminky se radostnou novinu dozvědí 
v sobotu v Hornickém muzeu na své tradiční 
mikulášské akci BarboRadování. Ti nejmenší tam 
budou jistě vzpomínat na výlet do Disneylandu 
a starší studenti zase na jazykové kurzy v Anglii, 
na kterých se zdokonalovali v cizí řeči. Barborka 
letos dětem zaplatila také školní pomůcky, ubyto-
vání na kolejích a internátech, školné nebo letní 
tábory, kroužky, autoškolu. Podpora „našich“ dětí 
bude pokračovat i v příštím roce.

Barborka aktuálně pomáhá více než devade-
sátce dětí. Peníze na její účet posílá OKD i další 

členské firmy sdružení a od loňska také Nadace 
OKD. Mezi tradičními dárci jsou manažeři naší 
firmy včetně generálního ředitele Klause-Dietera 
Becka i europoslanec Evžen Tošenovský s manžel-
kou Drahomírou. vs

Bude to pomoc i pro havířská vnoučata
Dobrá zpráva zastihla kompletní 
sestavu sdružení Dítě s diabetem 
na společném setkání v Luhačovicích

LUHAČOVICE – Skvělou tečkou za tradičním podzimním 
čtyřdenním setkáním občanského sdružení Dítě s diabetem 
v Luhačovicích byla v pondělí 16. listopadu zpráva z Ostravy. 
Půlka výtěžku Svatobarborské sbírky NOKD je jejich. Pracov-
níci těžební společnosti tím pomohli i hornickým vnoučatům! 

„Děkujeme všem, co poslali své hlasy. Jsme moc 
šťastni, vždyť to není pro nás, ale pro děti,“ nechala se 
slyšet předsedkyně Šárka Nosálková, která tuto zvěst 
vyhlásila večer na diskotéce při ukončení „Barevných 
diadnů“. Přítomna byla více než stovka rodin s diabetic-
kými dětmi zapojených do sdružení.

Sama Nosálková – máma desetiletého Tadeáše – je 
z hornické rodiny. Otec Josef Nosálek byl na Hlubině, 
Jeremenku a do důchodu šel ze Staříče coby výrobní 
náměstek. I další zakládající členka Martina Bryndáčová 
– máma čtrnáctileté Michaely – měla tátu v dole. Jan 
Kusák dělal předáka na Rudém říjnu.

Peníze se sbírky pomohou dětem s cukrovkou označo-
vanou jako „nemoc 21. století“ usnadnit život. V ideálním 
případě by každé mohlo nafasovat senzor pro měření 
hladiny glukózy. Jeho výsledky jsou dobré k upravení 
inzulinového režimu „na míru“. Kupovat se budou i testo-
vací proužky do glukometrů.

Na osmém setkání členů a přátel sdružení Dítě 
s diabetem v Luhačovicích se ostatně zástupci fi rem dis-

tribuujících řečené pomůcky rovněž objevili. Garantem 
„Barevných diadnů“ se stala ostravská lékařka, diabe-
toložka Naděžda Filáková. Nebylo to ale jen o vzdělávání 
se, program zahrnoval i sport a zábavu.

„Večer nám moderoval mistr republiky v beat boxu neboli 
napodobování různých zvuků přes mikrofon říkající si Boycott. 
Bezplatně, taky to dělal pro děti,“ řekla Nosálková s tím, že 
akci nevyhledali jen členové sdružení. Ti totiž jsou z Moravsko-
slezského kraje, ale v Luhačovicích byly i rodiny z jiných míst. 

V našem regionu je podle posledních informací 
zdravotníků asi 350 dětí do 18 let věku, které mají ne-
vyléčitelné onemocnění diabetes mellitus, čili cukrovku. 
„Bohužel jich stále přibývá a objevují se u nich i další 
komplikace,“ doplnila Nosálková. Při správném přístupu 
však i tyto děti vedou normální život. uzi
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Havířská vnoučata Michaela Bryndačová a Tadeáš 
Nosek s maminkami v Luhačovicích.

Jedna ze společných akcí OSSB


